
ínlocuirea diftongilor je, ja cu je, ja sau e, a intr-o parte a cazurilor are 
loe farà regularitate. Se poate observa in acelasi timp tendinea ca prezenfa 
sau lipsa lui j  sà depindà de consoana precedentà. Dupà consoanele bilabiale 
b, m, p in majoritatea cazurilor se rostefte je, ja. Dupà consoanele moi d', 
t', ri, V se pronuntà mai ales e, a. Dupà celelalte consoane se pronuntà fie 
je, ja, fie e, a.

Sint categorii gramaticale in care, prin analogie, se rostefte numai e, a.
La substantívele cu sufix diminutival : kamenok „pietricicà" ; ret'aska 

„làn{ifor“ ; lastka „pàrticicà" ; pecka „mie cuptor“ ; pecenka „fripturà“ ; 
kvetko „floricicà“ ; sadelko „slàninicà" ; jaderko „sàmintà" ; kridelko „aripioarà" ; 
drefko „lemn" ; prasatko „purceluf" ; kurlatko „puisor" ; jahnatko „mielufel" ; 
husatko „boboc" f.a.

La genitivul plural al substantivelor de tip „zena" „ulica“ fi „mesto" 
in locul lui je se pronuntà e : hruSek „a perelor“ ; ceresen „a cirefelor" ; jader 
„a seminfelor" ; ovec „a oilor“ ; sl'ivek „a prunelor" ; t'ehel „a càràmizilor" ; 
stovek „a s u te lo rvidei „a furcilor“. (Trebuie sà remarcàm cà de regula sub­
stantívele au la genitiv plural terminaría -ox : xlapox „a bàrbatilor" ; gazdox 
„a stàpinilor" ; kohox „a cailor“ ; dubox „a stejarilor“ ; zenox „a femeilor" ; 
pal'icox „a betelor" ; kost'ox „a oaselor“ ; vajcox „a ouàlor“ etc. Genitive ca 
hruSek, lereSen etc., care se intrebuinteazà paralel cu hniskox, ceresrìox etc. 
sint spora dice fi reprezintà fórmele slovace centrale mai vechi ale acestui grai).

Substantívele de tip vajee „ou“ la nominativ plural se terminà in loc 
de -ia in -a : vajea „ouà" : p l’eca „umeri"; i¡reca „sari" f.a.

La terminabile adjectivelor de tip moale, in loc de je, ja se pronuntà 
e, a: cu-fta „stràin", cu%e, cu^eho, cu^emir, boza „dumnezeiesc", boze, boSeho, 
bozemu, ftale „de pasàre“ ; rahajie „de diminea|;à“ ; velerie „de searà" ; 
najl'aksa „cea mai ufoarà" ; of lace „de oaie“ ; sl'eplace „de gàinà“ ; vjale 
„mai mare" ; tret'e „al treilea“ ; kalace „de ra|à“ ; zajala „de iepure“ ; dlukse 
„mai lung"; lastovilkihe „de rìndunea"; rjele „mai rar"; bjelUe „mai alb" f.a.

La infinitiv, in loc de je se pronuntà e : Sed'ivet’ „a incàrunfi" ; rozumet' 
„a intelege" ; tulhet „a se ingràfa" ; leriìet' „a se innegri" ; lujtret' „a fterge“ ; 
zemret' „a muri“ ; udret' „a lovi“ ; podepret' „a propti“ ; zapret' „a incuia“ ; 
vistret' „a afterne“ ; vid'et „a vedea“ ; boi'et „a durea“ ; misi'et '„a gindi “ ; 
vravet' „a vorbi"; vedet' „a fti"; trpet' „a ràbda“ ; horet' „a arde" f.a.

La infinitivul fi trecutul verbelor de tipul pieci' se pronuntà e, a : pcst' 
„a coace" - pekol ; obi'est' „a imbraca" - obl'ekol ; vi'est' „a tiri", - vl'ekol ; 
t'est' „a curge" - t'ekol ; trast' „a scutura" - trasol ; hest' „a aduce" - ñesol; 
pi'est' „a ìmpleti" - pl'etol ; prast' „a toarce" - pradol.

La prezent, in locul lui je se pronuntà e : hesem „aduc" ; vezetn „transport" ; 
pl'et'em „impletesc"; pelem „eoe"; t'ele „curge"; tlulem-tllem ,,eu sparg"; 
obl'elem ,,eu voi imbràca" ; navi'eleni ,,eu bag atà in ac" ; l'ezem ,,eu tiràsc" ; 
hrizem ,,eu rod" ; pasem „eu pasc"; prad'em ,,eu tore" ; miñem „eu cheltuiesc" ; 
hiàe „el piere" ; trem „sterg“ ; zemrem „eu voi muri" ; udrem ,,eu voi lovi" ; 
podeprem ,,eu proptesc" ; vistrem ,,eu aftern" ; ber cm ,,eu iau" ; Sere ,,el mi- 
nincà" ; d'ere „el jupoaie" ; iene ,,el gonefte" ; mel'e ,,el macinà" ; ore dar fi 
orje ,,el ara".

La terminala prezentului de tip „volat'", in loc de -ja se rostefte -a : 
mera „el màsoarà" ; cica „el suge" ; veceram „eu cinez" ; sa mi vraca „imi 
vine sà vomez"; pozicam „eu ìmprumut" etc. Exceptie prezintà verbul
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